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                    Zusammenfassung
Die Rebenperonospora (Erreger: Plasmopara viticola) ist die wirtschaftlich bedeutendste Rebkrankheit in humiden Weinanbaugebieten. Das computergestützte Modell „VitiMeteo Plasmopara“ berechnet mit Wetterdaten die wichtigsten Entwicklungsschritte im Lebenskreislauf der Rebenperonospora. Ein witterungsabhängiges Modell für den Blattzuwachs ergänzt das reine Prognosemodell für Rebenperonospora. „VitiMeteo Plasmopara“ wurde vom Staatlichen Weinbauinstitut Freiburg gemeinsam mit den Schweizer Forschungsanstalten „Agroscope“ Wädenswil und Changins erstellt. Das System wird in der Schweiz und Baden-Württemberg seit 2003 auf breiter wissenschaftlicher Basis geprüft und in der Praxis angewendet. Mit „VitiMeteo Plasmopara“ werden die aktuellen Prognoseergebnisse im Internet zur Verfügung veröffentlicht. Derzeit wird die Prognose mit rund 100 Wetterstationen für ungefähr 42.000 ha Weinbau errechnet. Das Prognosemodell hat sich für Beratung und Praxis zu einem wertvollen Instrument entwickelt, um die großräumige Gefährdung besser einzuschätzen und Behandlungen gegen die Rebenperonospora gezielter und sicherer durchzuführen.
„VitiMeteo Plasmopara“ wurde aufgrund der offenen Struktur der Datenbank „Agrometeo“ um die Experten-Softwaremodule „VitiMeteo Wachstum“, „VitiMeteo Insects“ und „VitiMeteo DataGraph“ erweitert. Die Module sind unter dem Begriff „VitiMeteo Suite“ zusammengefasst. Das offene System bietet die Möglichkeit, das Schema um weitere Krankheits- und Schädlingsmodelle oder ganz andere Modelle, wie beispielsweise Bewässerungsmodelle, zu erweitern.


Abstract
Downy mildew, caused by Plasmopara viticola, is the most important disease of European grapevine (Vitis vinifera) in humid climates. On the basis of weather data the forcasting model “VitiMeteoPlasmopara” calculates the most important steps of the life cycle of downy mildew. A growth model for the simulation of leaf development is integrated in the pure forcasting model for downy mildew. “VitiMeteoPlasmopara” was elaborated by the Swiss Research Station ACW, Changins-Wädenswil and the State Institute of Viticulture and Enology Freiburg in Germany. Since 2003 the system is scientifically tested in Switzerland and Baden-Württemberg and applied in practice. Once or twice a day, the actual results of the forecasting system are visualised on the Internet. “Vitimeteo Plasmopara” is used to forecast downy mildew in Switzerland and in the south of Germany (Baden Württemberg), comprising approx. 42,000 ha of grapevine (15,000 ha CH, 27,000 ha D), and about 100 weather stations located in the area. The forecasting system is widely used by both advisory service and growers. It has proven a very useful tool to estimate the epidemiological situation and it allows the definition of spray intervals in relation with the epidemics.
The open structure of the database allows the use and the integration of weather data into any other expert software moduls to forecast the development of other fungal diseases, pests or completely other models, for example irrigation models.  “VitiMeteo Growth ”, a vine growth model, “VitiMeteo Insects”, a model for pests and “VitiMeteo DataGraph”, a software to analyze and present weather data, are already developed. The expert software moduls are summarized under designation “VitiMeteo Suite”.
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